
 
 

 
 

Schriftelijke vragen (art. 33) 
 
 

 
Datum: 6 mei 2025 
 
Aan de voorzitter van de raad 
 
 

Onderwerp: Joods vastgoed 
 

Voor rechtvaardigheid is het nooit te laat. Wat onterecht is afgenomen, verdient erkenning en 
herstel, hoe lang het ook geleden is en wat het ook kost. Dat geldt niet alleen voor slachtoffers en 
nabestaanden, maar ook voor de samenleving als geheel. Er zijn momenten waarop wegkijken 
geen optie is, niet toen, niet nu, en nooit.  

Uit recente berichtgeving van het journalistiek programma Pointer (KRO-NCRV) blijkt dat 
Culemborg tot één van de laatste zeven gemeenten behoort die nog géén onderzoek heeft laten 
doen naar de onteigening en doorverkoop van Joodse panden tijdens en na de Tweede 
Wereldoorlog, terwijl er sprake is van ten minste elf gedwongen transacties. Ook wordt 
gesuggereerd dat de gemeente mogelijk zelf Joods vastgoed heeft verworven.  

Daarom stelt de fractie van de Partij van de Arbeid de volgende vragen:  

1. Sinds wanneer is bij het college bekend dat Culemborg voorkomt in de zogeheten 
Verkaufsbücher?  

1A. Wanneer is vastgesteld dat het om ten minste elf onteigende panden gaat?  

1B. Is intern onderzocht of de gemeente Culemborg destijds zelf vastgoed heeft 
verworven dat van Joodse inwoners was?  

 

2. Heeft het college in de afgelopen jaren overwogen om een onafhankelijk historisch 
onderzoek te laten verrichten naar deze transacties en het gemeentelijk handelen. 

2A. Zo ja, op basis van welke overwegingen is hier (vooralsnog) van afgezien? 

2B. Zo nee, is het college bereid om dit alsnog te doen?  

 

3. De voorzitter van het Centraal Joods Overleg, Ronny Naftaniel, stelt dat gemeenten een 
maatschappelijke plicht hebben om in dit soort gevallen actie te ondernemen, ook als er 
geen concrete melding van nabestaanden is. Hoe kijkt het college naar deze oproep?  

 

4. Is de gemeente voorafgaand aan de publicatie van Pointer benaderd om te reageren?  

4A. Zo ja, waarom is toen besloten geen commentaar te geven?  

 



 

5. Is het college bereid om, in lijn met gemeenten als Voorst en Midden-Drenthe, alsnog een 
onafhankelijk historisch onderzoek te starten naar deze elf transacties en de context 
waarin die plaatsvonden?  

 
Toelichting: 
 
Namens de fractie van PvdA, Yassin Dagdag 

 
 


